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Təsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti
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Günün sözü

Prezident İlham Əliyev:
... Bax, bu tankerin yaradılmasının təməli 

9 il bundan əvvəl gəmiqayırma zavodunun  
istismara verilməsi ilə qoyulmuşdur. O qərarı 
 da mən qəbul etmişdim, bunu biz həll etdik. 
O vaxt bəziləri hesab edirdi ki, buna ehtiyac 
yoxdur. Onsuz da biz başqa ölkələrdən  
gəmilər, tankerlər alırıq. Amma mən bilirdim 
ki, bunun böyük əhəmiyyəti olacaq. İndi heç 
kimdən asılı deyilik, həm peşəkar komanda 
var, həm təcrübə var. Deməli, burada bütün 
inşaat işləri yerli mütəxəssislər tərəfindən 
aparılır. Biz hər il bir neçə tanker, quru yük 
gəmisi, “Ro-Ro” gəmisi, bərə inşa edə bilirik. 

Orta Dəhliz – təhlükəsizlik 
və iqtisadi inkişaf layihəsi 

İran “şiə missionerliyi”nin  
Gürcüstan istiqaməti

Rusiyaya neft  
“cəza”sının bazara təsiri

Bərpaolunan enerji –  
qlobal böhrandan çıxış yolu  

Laçın dəhlizi və  
yeni reallıqlar

İranın anti-Azərbaycan 
təbliğatının mahiyyəti

İran İslam Respublikasının dini-siyasi rəhbərliyinin 
ölkəni zamanı keçmiş üsullarla idarə etməsi, sosial ədalət 
prinsiplərini və zəruri islahatları yaxına buraxmaması, 
nəhayət, geniş kütlənin, eləcə də milli hüquqları 
pozulmuş xalqların ciddi etirazları və davamlı dirənişi ilə 
üzləşib. Hakim dairələr çoxluğun haqlı tələblərini dinləyb 
cavablandırmaq əvəzinə, sərt cəza tədbirlərinə əl atır, 
təbliğatda isə iğtişaşların səbəbini xarici düşmənlərin 
xalqı yoldan çıxarmağa çalışmasında axtarır.

(ardı 7-ci səhifədə)
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1919-cu ildən çıxır

“Xalq qəzeti” – Xalqın qəzeti!

Səhifə  11

Biz ulu öndərin siyasətinə sadiq qalaraq yeni 
nəqliyyat infrastrukturu obyektlərini yaradırıq
“Akademik Xoşbəxt Yusifzadə” tankeri istismara verilib 

Dekabrın 7-də Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev 
“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyətinin sifarişi ilə 
Bakı gəmiqayırma zavodunda inşa olunan 
“Akademik Xoşbəxt Yusifzadə” tankerinin 
istismara verilməsi mərasimində iştirak edib.

“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” Qa-
palı Səhmdar Cəmiyyətinin sədri Rauf Vəliyev 
Prezident İlham Əliyevə raport verərək dedi: 
Xoş gəlmisiniz, cənab Prezident, yeni inşa edil-
miş “Akademik Xoşbəxt Yusifzadə” gəmisi istis-
mara hazırdır.

Prezident İlham Əliyev: Salam. Xoş gör-
dük. Təxminən üç il bundan əvvəl mən bu qə-
rarı qəbul etdim və artıq gəmi hazırdır. 

Akademik Xoşbəxt Yusifzadə: Bəli, hazır-
dır. 

Dövlətimizin başçısına məlumat verildi ki, 
uzunluğu 141, eni 16,9 metr olan “Akademik 
Xoşbəxt Yusifzadə” tankerinin yükgötürmə 
qabiliyyəti 7800 tondur. Gəminin daimi heyə-
ti 15 nəfərdən ibarətdir.  

Tankerin inşasına 2019-cu ilin avqustunda 
başlanılıb. Gəmidə “Wärtsilä Finland Oy” (Fin-
landiya), “Wartsila Svanehoy A/S” (Norveç), 
“Carrier” (ABŞ), “Gürdesan Gemi Mak.San” və 
“Tic. A.Ş.” (Türkiyə), “Tranzas” (Norveç), “Al-
fa-Laval” (İsveç) kimi tanınmış istehsalçıların 
avadanlıqları quraşdırılıb.

(ardı 2-ci səhifədə)

Portuqaliya Ronaldosuz 
İsveçrəni darmadağın etdi

Şuşa şəhəri Qoşulmama Hərəkatının 
tarixinə birdəfəlik yazılmışdır

Ekspertlərin fikrincə, dövlət başçımız bu qurumu təşkilata çevirmək əzmindədir
Bu sətirlərin qələmə alınmasının səbəbi Türkiyə 

mətbuatında Qoşulmama Hərəkatının Parlament Şəbəkəsinin 
yaradılmasının bir illiyi münasibətilə verilmiş informasiya oldu. 

Orada qeyd edilir ki, 2020-ci ilin dekabrında BMT Baş As-
sambleyasının COVID-19 pandemiyası ilə mübarizəyə həsr 
edilmiş Xüsusi sessiyasının keçirilməsi, habelə ötən ilin mart 
və dekabr aylarında İnsan Hüquqları Şurası və Baş Assamb-
leya tərəfindən qəbul edilmiş “COVID-19 pandemiyası ilə 
mübarizədə bütün ölkələr üçün peyvəndlərə bərabər, məqbul 
qiymətə, vaxtında və universal əlçatanlığın təmin edilməsi”nə 
dair qətnamələr Qoşulmama Hərəkatına üzv dövlətlər adın-
dan irəli sürülmüşdür.

(ardı 4-cü səhifədə)



(əvvəli 1-ci səhifədə)

Yeri gəlmişkən, Türkiyə Böyük Mil-
lət Məclisinin sədri Mustafa Şentop bu 
il iyunun 30-da Heydər Əliyev Mərkə-
zində Qoşulmama Hərəkatı Parlament 
Şəbəkəsinin “Dünyada sülhün və da-
yanıqlı inkişafın təşviqində milli parla-
mentlərin rolunun gücləndirilməsi” möv-
zusuna həsr olunan Bakı konfransında 
çıxışı zamanı demişdi ki, Azərbaycanın 
sədrliyi dövründə Qoşulmama Hərəka-
tının dünyada nüfuzu artıb. Həmçinin 
Azərbaycan Qoşulmama Hərəkatı Par-
lament Şəbəkəsinə də uğurla sədrlik 
edəcək. Azərbaycan çox bacarıqlı və 
müdrik siyasət yürüdür. Ərazi bütövlü-
yünü bərpa edən Azərbaycan regionda 
sülhün və təhlükəsizliyin təmin edilməsi 
üçün bütün səylərini ortaya qoyur.

Xatırladaq ki, bu beynəlxalq təşki-
latın yaradılmasından 60 il keçsə də, 
onun parlament şəbəkəsi və gənclər 
təşkilatı yox idi. Eləcə də, bu qurumun 
təklifi ilə BMT-nin heç bir tədbiri keçiril-
məmişdi. Azərbaycanın sədrliyi dövrün-
də isə Qoşulmama Hərəkatının pande-
miya ilə mübarizədə gücləri birləşdirmək 
məqsədilə öncə Təmas qrupu yaradıl-
mış, sonra isə BMT Baş Assambleyası-
nın xüsusi sessiyasının keçirilməsi təklif 
edilmiş və buna nail olunmuşdur. 

COVID-19 problemi nisbətən sən-
gidikdən sonra isə bilavasitə İlham Əli-
yevin təşəbbüsü ilə Qoşulmama Hərə-
katının parlament şəbəkəsi də təsis 

edilmişdir, gənclər təşkilatı da. 
Xatırladaq ki, 2020-ci il mayın 4-də 

Prezident İlham Əliyevin təşəbbüsü ilə 
Qoşulmama Hərəkatının Təmas qru-
pu formatında Zirvə görüşü keçirilirdi. 
Həmin tədbirdə çıxış edən dövlət baş-
çımız Azərbaycanın sədr kimi üzərinə 
düşən vəzifələri layiqincə yerinə yetirdi-
yini söylədi: “2019-cu il oktyabr ayının 
25–26-da Qoşulmama Hərəkatının Ba-
kıda XVIII Zirvə görüşü keçirildi. Zirvə 
görüşündə qəbul olunmuş Bakı Bəyan-
naməsi və Bakı Yekun sənədində bey-
nəlxalq hüququn prinsipləri öz əksini 
tapdı. Eyni zamanda, bu sənədlərdə 65 
illiyi bu günlərdə qeyd edilən Bandunq 
prinsiplərində yer alan dövlətlərin ərazi 
bütövlüyü, suverenliyi və sərhədlərinin 
toxunulmazlığına bir daha dəstək ifadə 
olundu. 120 üzv dövlətin yekdil dəstəyi 
ilə Azərbaycan üç il ərzində Qoşulmama 
Hərəkatına sədrlik edəcək. Bizə göstə-
rilən böyük inam və etimada görə bir 
daha minnətdarlığımı bildirirəm. Sədrliyi 
öz üzərimizə götürərkən mən bəyan et-
dim ki, Azərbaycan beynəlxalq arenada 
üzv ölkələrin maraqlarının müdafiə edil-
məsi üçün əməli addımlar atacaq, həm-
rəyliyin gücləndirilməsini və qarşılıqlı 
dəstəyi rəhbər tutacaqdır”.

Onu da vurğulayaq ki, Prezident  
İlham Əliyevin sədri olduğu Türkdilli 
Dövlətlərin Əməkdaşlıq Şurasının da 
məhz dövlət başçımızın təşəbbüsü ilə 
2020-ci il aprelin 10-da COVID-19-la 
bağlı Zirvə görüşü keçirilmişdir. Ümum-

dünya Səhiyyə Təşkilatının baş direk-
toru həmin Zirvə görüşündə də iştirak 
etmiş və dəyərli tövsiyələrini vermişdi.

İndi isə türkiyəli həmkarımızın yada 
saldığı məqam barədə. Ötən il noyab-
rın 28-də İspaniyanın paytaxtı Madrid 
şəhərində keçirilən Parlamentlərarası İt-
tifaqın 143-cü Assambleyası çərçivəsin-
də Qoşulmama Hərəkatının (QH) sədri 
qismində Azərbaycan Respublikasının 
 Prezidenti İlham Əliyevin təşəbbüsü 
əsasında QH-nin Parlament Şəbəkəsi-
nin təsis iclası keçirilmişdi. Qoşulmama 
Hərəkatına üzv dövlətlərin parlament-
lərinin sədrləri, sədr müavinləri və de-
putatlarının iştirakı ilə keçirilmiş iclasda 
təşkilatın tarixində yeni səhifə açan və 
üzv dövlətlər arasında parlamentləra-
rası ölçünün inkişafına xidmət edəcək 
Qoşulmama Hərəkatının Parlament Şə-
bəkəsi təsis edilmişdi.

İclasın yekununda qəbul edilmiş 
Madrid Bəyannaməsində Parlament 
Şəbəkəsinin Hərəkatın fəaliyyətinə 
verəcəyi töhfə və həyata keçirəcəyi 
funksiyalar vurğulanır, Azərbaycanın 
təşkilata səmərəli sədr liyi alqışlanır, ha-

belə şəbəkənin növbəti iclasının 2022-
ci ildə ölkəmizdə keçiriləcəyi bildirilirdi.

... Bəli, bu il iyunun 30-da Heydər 
Əliyev Mərkəzində Qoşulmama Hərə-
katı Parlament Şəbəkəsinin “Dünyada 
sülhün və dayanıqlı inkişafın təşviqində 
milli parlamentlərin rolunun gücləndi-
rilməsi” mövzusuna həsr olunan Bakı 
konfransı keçirildi. Həmin tədbirdə çıxış 
edən dövlət başçımız dedi ki, Azərbay-
canın Qoşulmama Hərəkatının sədri 
qismində irəli sürdüyü təşəbbüslər həm-
rəyliyi və qarşılıqlı dəstəyi möhkəmlən-
dirməyə, təsisatımızın institusional inki-
şafına və bəlkə də, müəyyən mərhələdə 
onun təşkilata çevrilməsinə yönəlib: 
“Bilirəm ki, Qoşulmama Hərəkatının ta-
rixində bununla bağlı müzakirələr olub 
və bəlkə də, bu müzakirələri yenidən 
başlamağın vaxtı çatıb. Çünki, bu gün 
biz dünyada qlobal qütbləşmənin, mü-
haribənin, münaqişənin, proqnozlaşdı-
rıla bilinməyən vəziyyətin, ərzaq, enerji 
və humanitar böhranların şahidi oluruq”.

Bəs, Şuşa şəhəri bu təsisatın tarixinə 
necə yazılıb? Xatırladaq ki, bu il iyulun 
25-dən 29-dək Qoşulmama Hərəkatının 

üzvü olan ölkələrin gənclərini bir araya 
gətirən (bu qurumun tarixində ilk dəfə 
olaraq) Gənclər Sammiti çərçivəsində 
qurumun gənclər təşkilatı yaradılıb. Bu 
məqsədlə imzalanan “Şuşa Sazişi” adlı 
sənəd Şuşanın Qoşulmama Hərəkatı-
nın tarixində birdəfəlik qeyd olunmasına 
xidmət edəcək. 

Rəsmi materiallarda oxuyuruq ki, 
Şuşa razılaşmasına əsasən, Qoşul-
mama Hərəkatının Gənclər Təşkilatı 
2021-ci il oktyabrın 4-də Azərbaycan 
Prezidenti İlham Əliyevin təşəbbüsü ilə 
ərsəyə gələn Qoşulmama Hərəkatının 
Gənclər Şəbəkəsinin əsasında yaradı-
lıb. Sammitin Şuşa sessiyası çərçivə-
sində daimi katibliyi Bakıda yerləşəcək 
Qoşulmama Hərəkatı Gənclər Təşkila-
tının əsasnaməsi, təşkilatın loqosu və 
bayrağı təsdiq edilib.

Yəni Prezident İlham Əliyevin istə-
nilən təklif və ya təşəbbüslərinin bir is-
tiqaməti bəşəri əhəmiyyət kəsb etsə də, 
digər cəhəti mütləq milli mənafelərimi-
zin qorunmasını təmin edir. 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ,  
“Xalq qəzeti”

Şuşa şəhəri Qoşulmama Hərəkatının 
tarixinə birdəfəlik yazılmışdır

Laçın dəhlizi və yeni reallıqlar
Xankəndi yolunun 3 saatlıq bağlanması nələri dəyişdi?

Terror kimi, talan və soyğunçuluğun da Ermənistan dövlətinin yaşam 
formulu olduğu və erməni xislətinin bir hissəsi kimi özünü büruzə verdiyi heç 
kəsə sirr deyil. 44 günlük Vətən müharibəsində məğlub olan, Azərbaycandan 
imdad diləyən Ermənistanın Ağdam, Laçın və Kəlbəcəri tərk etmək üçün ona 
verilən zamandan talançılıq məqsədi ilə istifadə etdiyi yaxın tariximizin məlum 
həqiqətlərindəndir. 

Xatırladaq ki, 2020-ci ilin 10 noyabr 
Bəyanatına əsasən, Ağdam, Kəlbəcər 
və Laçını konkret tarixlərdə tərk etməklə 
bağlı öhdəlik götürən Ermənistan həmin 
müddət ərzində sözügedən ərazilərdəki 
meşələri talan etmiş, evləri yandırmış, 
misilsiz vəhşilik nümunələri ortaya qoy-
muşdur. Bu baxımdan son erməni təxri-
batları fonunda Xankəndi və Azərbayca-
na məxsus digər ərazilərdə məskunlaşan 
ermənilərin yeni talanlarının qarşısını 
almaq üçün dövlətimizin qabaqlayıcı ad-
dımlar atmasına, öz mövcudluğunu və 
Azərbaycan qanunvericiliyini yada sal-
masına, həmin torpaqların şəriksiz sahibi 
kimi qəti mövqe nümayiş etdirməsinə cid-
di ehtiyac vardı. Bu il dekabrın 3-də azər-
baycanlılardan ibarət bir qrup ekoloqun 
erməni talanlarına etiraz əlaməti olaraq 
Xankəndi–Gorus yolunu bağlaması, bu-
nun ardınca dövlət qurumlarımızın rəsmi 
nümayəndələrinin Rusiya sülhməramlıla-
rının komandanlığına öz etirazını bildir-
mələri, proseslərə nəzarəti ələ alması bu 
zərurətdən irəli gəlirdi. 

Unitaz oğruları qiymətli  
filiz axtarışında... 

Bu ilin 3 dekabr tarixində Azərbay-
can tərəfinin erməni talanlarına qarşı 
hərəkətə keçməsini şərtləndirən əsas 
amil ermənilərin Rusiya sülhməramlıla-
rının yerləşdiyi ərazilərdə təbii sərvətləri-
mizi talaması ilə bağlı məlumatlar oldu. 

Vətən müharibəsində unitaz oğurluğu ilə 
yadda qalan ermənilərin, bu dəfə qiymətli 
filiz axtarışı üçün torpaqlarımızda qanun-
suz qazıntı işləri aparması dövlətimizi 
konkret addımlar atmağa vadar etdi. Mül-
ki vətəndaşlarımızın etirazının ardınca 
Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin 
sorğusu əsasında Müdafiə Nazirliyi Ru-
siya sülhməramlılarının komandanlığını 
erməni talanları haqqında məlumatlan-
dırdı. 2022-ci il dekabrın 3-də saat 11:00 
radələrində Azərbaycan Respublikası 
Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirli-
yi, İqtisadiyyat Nazirliyi yanında Əmlak 
Məsələləri Dövlət Xidməti və “AzerGold” 
Qapalı Səhmdar Cəmiyyətinin əməkdaş-
ları əraziyə keçid üçün Xankəndi ilə Şuşa 
şəhəri arasındakı nəzarət məntəqəsinə 
yaxınlaşaraq, Azərbaycan dövlətinin na-
rahatlığını sülhməramlı qüvvələrin ko-
mandanlığının diqqətinə çatdırdı. 

Ermənilərin Azərbaycan ərazisində-
ki təbii resursları qanunsuz istismar et-
məsi, bunun beynəlxalq qanunvericiliyə 
zidd olmaqla yanaşı, həm də ciddi ekoloji 
fəsadlara səbəb olması Rusiya sülhmə-
ramlıları kontingentinin komandanı A.Vol-
kovun nəzərinə çatdırıldı. Vəziyyəti ətraflı 
şəkildə araşdırmaq üçün bu ərazilərdə 
monitorinqlərin aparılmasının zəruriliyi 
vurğulandı. Bildirildi ki, Azərbaycan yeni 
erməni talanlarına yol verməyəcək və bu 
ərazilərin tarixi-hüquqi sahibi kimi pro-
sesləri nəzarətdə saxlayacaq.

Erməni talanlarına  
qarşı yeni strategiya

Həmin gün saat 18:00 radələrində 
Şuşaya qayıdan Azərbaycanın döv-
lət qurumlarının yetkililərinin Rusiyanın 
sülhməramlı qüvvələrinin komandanlı-
ğı ilə apardıqları danışıqlar nəticəsində 
konkret razılaşmalar əldə etdiyi məlum 
oldu. Sülhməramlı qüvvələrin Xocalıda-
kı qərargahında əldə edilən razılaşmaya 
uyğun olaraq, faydalı qazıntıların qanun-
suz istismarının aparıldığı yataqlarda və 
digər məntəqələrdə monitorinq, əmlakın 
inventarlaşdırılması və ekoloji araşdırma 
işlərinin aparılmasının təmini məqsədilə 
yol xəritəsinin hazırlanmasına start ve-
rildi. 

Aydındır ki, yataq və mədənlərlə bağlı 
yol xəritəsinin hazırlanması bu ərazilər-
dəki təbii resurs ehtiyatlarımızın daha 
dəqiq qiymətləndirilməsi ilə yanaşı, er-
məni talanlarının qarşısını almağa, pro-
seslərin bundan sonrakı gedişatını daha 
dəqiq izləməyə imkan verəcək. Yol xə-
ritəsinə əsasən, həyata keçiriləcək fəaliy-
yət nəticəsində erməni talanları və ekoloji 
cinayətləri ilə bağlı yeni faktların meyda-
na çıxacağı ehtimalı böyükdür. Bu da er-
məni faşizminin ifşası və hüquqi müstəvi-
də məsuliyyətə cəlb edilməsi üçün əlavə 
əsaslar yaradır. 

Ümumilikdə, Laçın dəhlizinin 3 saat 
ərzində bağlanması, Azərbaycanın həm 
mülki, həm də dövlət nümayəndələrinin 
baş verənlərlə bağlı öz etirazını kəskin 
şəkildə ortaya qoyması xalqımızın er-
məni talanlarına qarşı mübarizədə son 
dərəcə prinsipial olduğunu göstərdi. Ru-
siya sülh məramlılarına da aydın oldu ki, 
ermənilərin cinayətkar və təxribatçı ad-
dımları Azərbaycanda rəsmi dairələrlə 
yanaşı, sadə vətəndaşları da ciddi nara-
hat edir və ölkəmizdə bütün ümummilli 
məsələlərdə olduğu kimi, bu məsələdə 
də xalq–dövlət birliyi yüksək səviyyədə-
dir. 

Laçın gömrük postu və  
general Volkovdan tarixi etiraf

Dekabrın 3-də Azərbaycanın əlaqə-
dar dövlət qurumlarının nümayəndələri 
ilə Rusiya sülhməramlılarının komanda-
nı, general-mayor Andrey Volkov arasın-
da aparılan danışıqlar nəticəsində əldə 
edilən razılaşmalardan biri də Laçın dəh-

lizində Azərbaycanın gömrük postunun 
yaradılması oldu. Razılaşmaya əsasən, 
dəhlizin girişindəki nəzarət-buraxılış 
məntəqəsi müasir avadanlıqlarla təmin 
ediləcək ki, bu da yoxlama prosesinin 
keyfiyyətini artırmağa, dəhliz istifadəçiləri 
və onların yüklərinə daha effektiv nəzarət 
etməyə imkan verəcək. 

Şübhəsiz, Laçın dəhlizində Azərbay-
canın gömrük postunun quraşdırılması 
dövlətimizin uğuru olmaqla yanaşı, sepa-
ratçıların bu dəhlizdən istifadəsinin qar-
şısının alınması baxımından da mühüm 
addım kimi dəyərləndirilə bilər. 

Məlum yeniliklərlə bağlı jurnalistlərə 
məlumat verən general Volkovun açıqla-
masında diqqət çəkən məqamlardan biri 
də, onun nəzarət-buraxılış məntəqəsinin 
bugünəqədərki vəziyyəti ilə bağlı səslən-
dirdiyi fikirlər oldu. Belə ki, nəzarət-bu-
raxılış məntəqəsinə müasir avadanlıqlar 
quraşdırlacağını bildirən general Volkov 
hazırda bu cür avadanlıqların olmadığı-
nı, bu səbəbdən də “yükün altında” nələ-
rinsə qanunsuz olaraq keçirilə biləcəyini 
bildirdi: “Bizim bu günə qədər yoxlanış 
üçün texniki vasitələrimiz yox idi. Orada 
hansısa yüklərin altından nə isə keçirə 
bilərlər”. 

Əslində Volkovun bu açıqlaması se-
paratçıların bu günə qədər Laçın dəhli-
zində təxribatçı məqsədlərlə istifadə edə 
biləcəyinin rəsmi etirafı sayıla bilər. Bu 
isə bir daha Azərbaycanın Laçın dəhlizi 
ilə bağlı narahatlığının heç də əbəs yerə 
olmadığını, habelə ermənilərin bu dəhliz-
dən qeyri-humanitar məqsədlərlə istifa-
də etdiyini göstərir. Bu baxımdan, Laçın 
dəhlizində Azərbaycanın gömrük pos-
tunun yaradılmasını, nəzarət-buraxılış 
məntəqəsinin müasir avadanlıqlarla tə-
min edilməsini separatizmə vurulan növ-
bəti zərbə kimi də dəyərləndirmək olar.

Laçın dəhlizinin 3 saatlığa  
bağlanmasının nəticəsi 

Laçın dəhlizinin 3 saatlıq bağlanması 
və bunun ardınca Azərbaycan tərəfi ilə 
Rusiya sülhməramlılarının komandanlığı 
arasında əldə edilən razılaşmalar dövlə-
timizə ciddi uğurlar qazandırdı. Bu uğur-
lardan ən önəmlisi Azərbaycanın bütün 
digər ərazilərdə olduğu kimi, Rusiya sül-
hməramlılarının nəzarət etdiyi ərazilərdə 
də söz sahibi olduğu faktını yada salması 
və qarşı tərəfə qəbul etdirməsi idi. Azər-

baycan tərəfi bununla hər kəsə sübut etdi 
ki, Xankəndi və digər ərazilərdə ermə-
nilərin yaşaması bu ərazilərin ermənilərə 
məxsus olması, onların bu torpaqlarda 
istədiklərini edə biləcəyi anlamına gəlmir. 

Baş verən hadisələr Rusiya sülh-
məramlılarının yerləşdikləri ərazilərdə, 
guya, hegemon qüvvə kimi çıxış etməsi 
ilə bağlı gəzən söz-söhbətlərin də cəfən-
giyyat olduğunu göstərdi. Məlum oldu ki, 
Azərbaycan lazım bildikdə Rusiya sülh-
məramlılarına da öz istəyini diktə etməyi 
bacarır.

Azərbaycan tərəfi aparılan danışıq-
lar əsnasında Laçın dəhlizində gömrük 
postunun qoyulmasına nail oldu ki, bu 
da dövlətimizin siyasi iradəsini əks et-
dirməklə yanaşı, iqtisadi maraqları baxı-
mından da mühüm əhəmiyyətə malikdir. 
Bundan sonra Laçın dəhlizindən istifadə 
edən ermənilər gömrük postunda da-
şıdıqları yükə müvafiq olaraq rüsum 
ödəmək, Azərbaycanın dövlət büdcəsinə 
“töhfə vermək” məcburiyyəti qarşısında 
qalacaqlar. Həmçinin, nəzarət-buraxı-
lış məntəqəsində müasir avadanlıqların 
quraşdırılması, nəzarət rejiminin sərtləş-
məsi separatçıların bu dəhlizdən istifadə-
sinin, xüsusilə də, silah-sursat keçirməsi-
nin qarşısını alacaqdır. 

Laçın dəhlizinin 3 saat bağlı qalma-
sının ardınca yaşananlar təbiətin qorun-
ması, ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması 
baxımından da böyük önəm kəsb edir. 
Yol xəritəsi əsasında mədən və yataqla-
rın monitorinq edilməsi, həmin ərazilərdə 
ekoloji vəziyyətin təhlili ermənilərin bu 
yataqlardan qanunsuz istifadəsini ön-
ləyəcək, həmin yataqların vəhşicəsinə is-
tismarı nəticəsində ekologiyanın daha da 
korlanmasının qarşısını alacaqdır. Eko-
logiyanın sərhəd tanımadığını nəzərə 
alsaq, qeyd etməliyik ki, Azərbaycanın, 
təbiətin və ekologiyanın mühafizəsi is-
tiqamətində atdığı bu addım ümumbəşəri 
əhəmiyyətə malikdir. Bu baxımdan dünya 
ictimaiyyətinin, eləcə də beynəlxalq təş-
kilatların Azərbaycana minnətdar olması, 
onun erməni vəhşiliyinə qarşı mübarizə-
sini dəstəkləməsi gərəkir. 

Göründüyü kimi, Laçın dəhlizinin 
bir neçə saatlığa bağlanması və bunun 
ardınca Azərbaycanın ortaya qoyduğu 
iradə yeni reallıqlar meydana çıxarıb ki, 
həm ermənilər, həm də Rusiya sülhmə-
ramlıları bu reallıqlarla barışmağa məc-
burdur. 

Seymur ƏLİYEV

Fəaliyyətimizin ilk günlərindən Azərbaycan Qoşulmama 
Hərəkatının bütün təşəbbüslərinə çox fəal cəlb olunmuşdur... 
Biz 2019-cu ildə Bakıda  Qoşulmama Hərəkatının Zirvə 
toplantısını təşkil edərək müvəffəqiyyətlə keçirdik və 2019–
2022-ci ilə qədər sədrliyi üzərimizə götürdük. Qoşulmama 
Hərəkatına sədrliyimizin yenə də 120 ölkənin yekdil qərarı 
ilə 2023-cü ilin axırına kimi uzadılmasını ölkəmizə böyük 
bir hörmət və fəaliyyətimizin qiymətləndirilməsi əlaməti 
kimi qəbul edirik.

İlham ƏLİYEV 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti
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